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Чалавеку дадзена не 
ўсё ведаць, але вельмі 

шмат памятаць

БЕ ЛАРУСКІ 
АФАРЫ ЗМ

ЗНАЧНА БОЛЬШ НАВІНАЎ ПРА ГАРАДОК НА HARADOK.INFO

http://haradok.info
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ПРАВЕРКІ

Георгі Марчук

РЫНАК

СУВЯЗІ

Супрацоўнікі падраздзяленняў 
па барацьбе з эканамічнымі 
злачынствамі, Дзяржаўтаінспекцыі і 
міліцыі грамадскай бяспекі Віцебскага 
аблупраўлення МУС з пачатку ліпеня 
ажыццяўляюць праверкі гатоўнасці 
сельскагаспадарчых арганізацый 
вобласці да жніва. І канстатуюць, што 
парушэнні ў сельгасгаспадарках носяць 
сістэмны характар і не ліквідуюцца пасля 
вынясення папярэджання.  

Так праваахоўнікі канстатуюць, 
што штогадовыя мерапрыемствы па 
выяўленні і спыненні правапарушэнняў і 
злачынстваў, звязаных з безгаспадарчасцю 
і бяздзейнасцю службовых асоб, 

Факты невыканання раней выдадзеных прадпісанняў зафікса-
валі праваахоўнікі ў СУП «Паўночны» Гарадоцкага раёна.

ПРАДПІСАННЕ ДЛЯ ВЫПРАЎЛЕННЯ  НЕ ВЫКАНАЛІ

Больш дзесятка прыватнікаў у цёплы 
сонечны дзень, які прыйшоў пасля 
зацяжных дажджоў, прапанавалі на 
рынку ў Гарадку як сваю прадукцыю, так 
і дары прыроды — грыбы, маліну.

Ранняя бульба на рынку ўстойліва 
каштуе ад аднаго да двух рублёў за 
кілаграм у залежнасці ад памераў. 
Для параўнання на Полацкім рынку 
г. Віцебска яе кошт — 50 кап. — 1,10 

рубля.
Вяснавы мёд магчыма набыць па цане 

8-10 рублёў за паўлітра, а пры гандлі 
і за семь рублёў, і меншым коштам за 
чвэрць літра і ніжэй. Таксама магчыма 
набыць і іншую прадукцыю пчалярства.

Значна менш прапаноў стала па 
маліне. Але яе кошт трымаецца ў 
памеры 3 рубля за літр і адпаведна 
паўтара за паўлітр.

адказных за забеспячэнне уборкі 
ўраджаю, дапамагаюць знізіць колькасць 
злачынстваў у аграпрамысловым 
комплексе і дысцыплінуюць работнікаў 
сельскагаспадарчай сферы.

Разам з тым маюць месца парушэнні, якія 
носяць сістэмны характар. Супрацоўнікамі 
ДАІ устаноўлены факты адсутнасці на 
сельгастэхніцы і агрэгатах элементаў, якія 
ўплываюць на бяспеку дарожнага руху, 
эксплуатацыю транспартных сродкаў 
без дзяржаўнага тэхнічнага агляду. Такіх 
з пачатку працы ў ліпені маніторынгавых 
груп зарэгістравана больш за 100 і звыш 
50 адпаведна.

 Старшы інспектар УДАІ УУС Віцебскага 

аблвыканкама Антон Валюшкевіч 
паказвае на няпоўнае выкананне раней 
выдадзеных прадпісанняў. Так, у СУП 
«Паўночны» Гарадоцкага раёна ў поле 
зроку вартавых дарожнага парадку 
трапіла не толькі тэхніка, якая знаходзіцца 
на машынна-трактарных дварах, але 
і на лініі. Вадзіцелі МАЗ і УАЗ кіравалі 
транспартным сродкам без допуску іх да 
дарожнага руху.

У гаспадарцы не ўсё прычапное і 
навясное абсталяванне абсталявана 
святлоадбівальнымі элементамі і знешнімі 
светлавымі прыборамі. Хоць на гэта 
праваахоўнікамі ўжо звярталася ўвага ў 
рамках папярэдняй планавай праверкі 
вясной гэтага года. 

Але ў «Паўночным» ж прадпісанне 
выканана не ў поўнай меры. Не на ўсіх 

самаходных машынах устаноўлены 
пробліскавыя маячкі, а асобныя з наяўных 
— і зусім разбітыя. Такая ж карціна і са 
светлавымі прыборамі.

Нягледзячы на тое, што ў «Паўночным» 
усё ж большасць транспарту знаходзіцца 
ў належным стане, у адрас кіраўніка 
гаспадаркі выдадзена паўторнае 
прадпісанне. Ліквідаваць недахопы — 
справа гонару кіраўніка.

Невыкананне пісьмовага патрабаванні 
(прадпісанні), згодна з артыкулам 
23.1. Кодэкса Рэспублікі Беларусь аб 
адміністрацыйных правапарушэннях, 
караецца накладаннем штрафу ў памеры 
да дваццаці базавых велічынь.

Паводле: https://vitebsk.mvd.gov.by
Пераклад на родную мову — 

рэдакцыі сайта

Прапануем увазе чытачоў цэны на сельскагаспадарчую прадук-
цыю прыватнікаў гарадоцкага рынка 20 ліпеня. Публікуем 
інфармацыю пра цэны на прадукцыю гаспадароў, якія рэалізуюць 
на рынку ў Гарадку бульбу, гуркі, мёд, грыбы, суніцы, тварог і г.д.

Свойскія гуркі ў асобных прадаўцоў 
магчыма набыць і за 1,50, але яшчэ ў 
большасці прадаўцоў маюць цану па 2 
рублі за кілаграм, а кабачкі каштуюць па 
50 кап-1,5 рубля. 

За галоўку часнака прасілі па 50 капеяк, 
а бляшанка суніц прапаноўвалася за 3 
рубля.

Адзін прадавец вялікія гуркі 
прапанаваў па рублю за кг. 

Побач гандлявалі пякучым перцам 
коштам па рублю за 3-4 струкі.

Больш стала прапаноў па чорных 
парэчках і іх цана зменшылася да рубля 
за літр. 

А чырвоныя парэчкі прапаноўваюцца 
па ранейшай цане — рубль за літр. 

Малочная прадукцыя на рынку ў 11 
гадзін была прадстаўлена творагам 
у фасоўцы па паўкіло за тры рублі. 
Таксама яшчэ прапаноўвалі дзесятак 
курыных яіц за 3 рублі.

У трэццю суботу ліпеня на рынку 
з’явіліся грыбы — белыя і падасінавікі 
ад аднаго гаспадара. Гаспадар 
прапаноўваваў пяцілітровае вядро 
за 10 рублёў, але пакупнікоў не было. 
Згандлявацца магчыма было і за меншы 
аб’ём грыбоў з меншай цаной.

Леанід Гаравы

ЦАНА НА СВОЙСКУЮ ПРАДУКЦЫЮ

Городокский район Беларуси 
и Бабаевский район России 
связывают дружественные 
связи с 2012 года. Эти связи 
отражены, как в Соглашениях 
на уровне руководства районов, 
так и на уровне Вайханского 
и Пальминского сельсоветов 
Городокского района и 
Санинского и Тороповского 
сельских поселений 
Бабаевского района.

Данный визит стал 
продолжением расширения 
связей между нашими районами. 
В первый день визита состоялся 
круглый стол по вопросам 
сотрудничества с участием 
председателя Городокского 
райисполкома П.П. Коробача и 
делегации Бабаевского района.

Далее в понедельник 
дорога наших гостей лежала 
в Бычихинский сельсовет. 
Этот сельсовет стал третьим 
обектом самоуправления 
Городоччины, с которым было 

заключено Соглашением о 
сотрудничестве. Это соглашение 
подписала председатель 
Бычихинского сельсовета Колца 
А.Б. и глава сельского поселения 
Пяжозерское Бабаевского 
района Захаренкова Н.В. 

Руководствуясь настоящим 
Соглашением, стороны 
намерены создавать 
благоприятные условия для 
установления сохранения и 
расширения прямых связей и 
способствовать сотрудничеству, 
а также благоприятные условия 
для всесторонних контактов 
юридических и физических 
лиц Сторон, включая их 
участие в различных формах 
сотрудничеств и выработать 
общие позиции по вопросам, 
представляющим взаимный 
интерес.

Стороны намерены 
способствовать сотрудничеству 
учреждений образования, 
культуры, и творческих 

коллективов в гражданско-
патриотическом воспитании, 
духовной культуре, в т.ч. по таким 
направлениям: сотрудничество 
в области поисковой работы 
и увековечения памяти 
защитников Отечества; 
обмен художественными 
коллективами, туристско-
экскурсионными группами, 
а также вести организацию 
семинаров, конференций, 
выставок, экспозиций 
и т.п.. Подписанты 
Соглашения намерены вести 
сотрудничество в области 
местного самоуправления 
и способствовать обмену 
делегациями представителей 
деловых кругов, руководителей 
общественных организаций, 
деятелей культуры и спорта, 
официальных лиц с целью 
создания благоприятных 
условий для развития обоих 
регионов.

На территории агрогородка 
Бычиха наши гости посетили 
музей Бычихинской СШ, Дом 
милосердия и храм святой 
великомученицы Анастасии 
Узорешительницы. 

Во второй день визита 
делегация Бабаевского района 
совершила поездку в г. Витебск, 
где посетила культурные и 
торговые объекты.

В третий день встречи гости 
из Вологодской области 
посетили Совместное общество 
ограниченной ответственности 
«Ланатекс», которое выпускает 
изделия из натуральной 
овечьей шерсти и т.д., побывали 
в Резиденции Снегурочки, 
посетили лыжероллерную 
трассу и Городокский Дом 
ремесел и фольклора. В Доме 
ремесел и фольклора наши гости 
ознакомились с белорусской 
национальной культурой, с 
работой народных мастеров 
Беларуси из Городокского 
района, приобрели 
полюбившиеся сувениры. 

Итоги визита были подведены 
у председателя Городокского 
райисполкома П.П. Коробача, 
а также намечены дальнейшие 
планы сотрудничества, которые 
касаются совместной работы 
по празднованию 75-летия 
Победы советского народа в 
Великой Отечественной войне 

в части нашей общей истории 
беларусского и русского 
народов.

Леонид Горовой
http://haradoktour.by

ГОСТИ ИЗ ВОЛОГОДСКОЙ ОБЛАСТИ
22-24 июля в районе с официальным визитом 
побывала делегация Бабаевского района под 
руководством Главы района Парфенова Юрия 
Валентиновича.
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АУКЦЫЁН

ПРЫРОДА

ПАЖАРРЫНАК ПРАЦЫ

Пасля апошняга нашага 
агляду вакансій па 
Гарадоцкаму раёну змянілася 
як размеркаванне вакансій 
сярод арганізацый раёна, так 
і прапануемыя самыя вялікія 
заробкі. На першае месца 
па заробках сярод вольных 
вакансій выйшла вакансія 
вальшчыка для працы на 
Гарадоцкім лесапункце. Тут 
на пачатку траўня трэба было 
тры лесаруба на пастаянную 
працу з заробкам ад 1000 
рублёў. І нягледзячы на тое, 
што беларускае заканадаўства 
патрабуе наймальнікаў 
штомесячна інфармаваць 
аб вольных вакансіях, ёсць 
сумненне што кіраўніцтва 
Гарадоцкага лесапункта гэтую 
норму права выконвае і там 
усё яшчэ ёсць тры вольных 
месца вальшчыка.

Відавочна, што гэтую 
норму права не выконвае і 

У Агульнарэспубліканскім банку вакансій па 
Гарадоцкаму раёну ёсць 210 працоўных месцаў ад 
82,5 рубля да 1000 рублёў для трох вальшчыкаў 
лесу.

ВАЛЬШЧЫКАМ – 
САМЫ ВЯЛІКІ ЗАРОБАК

Последние полгода медведи 
буквально «терроризируют» 
жителей деревень Шпаково и 
Евино Городокского района. 
Звери по-хозяйски заходят 
прямо во дворы, ломают 
заборы, разоряют пасеки. 
По подсчетам охотников в 
местных лесах обитает около 
14 особей, но цифра эта не 
точная — с 50-процентной 
погрешностью в обе стороны. 
Корреспондент «Р» посмотрел 
на следы деятельности 
косолапых разбойников 
и узнал, как местные 
противостоят их засилью.  

Шпаково — дачный 
поселок, круглый год в нем 
обитает только один двор, 
в Евино постоянно живет 
шесть человек. Лес вплотную 
подступает к огородам. 
Медведи начали захаживать 
в гости к местным прошлой 
осенью, этой весной визиты 
участились. 

Больше всех от набегов 
непрошенных лесных гостей 
пострадал Виталий Маковский 
— проводит экскурсию по 
своим угодьям. Медведи 
поломали пасеку, смяли 
сетчатый забор, разрыли 
муравейники. Уничтожили 
восемь пчелиных семей, в 
каждой было около десятка 
тысяч особей. Полакомились на 
2500 рублей. Домики Виталий 
Маковский отремонтировал, 
восстанавливает пчелиное 
поголовье. Бигль Леди прыгает 
в ноги к хозяину, от радости 
хвост крутится, как пропеллер. 
Леди — ответственный 
сторож, но разве ей под силу 
противостоять медведю. 

Пару недель тому Виталий 

Маковский наблюдал у 
кромки леса пять животных 
разных возрастов, видимо, 
мать и выводок. Примерно 
в то же время он в гуще леса 
нашел задранных лосиху и 
лосенка. А леса здесь густые, 
лиственные, простираются на 
десятки километров до самой 
Псковской области. Идем в 
бурелом по вытоптанным 
медведями тропам. Набрели 
на жертв зверя, от них остался 
только остав: переломаны 
хребты — это «стиль» медведя. 

Мы находимся на территории 
заказника «Корытинский 
Мох». Здесь разрешена только 
«тихая охота» — сбор грибов, 
ягоды. Зверье себя чувствует 
спокойно. Милиция проедет 
с мигалками по деревне, 
пошумит, а к вечеру того же дня 
медведи снова у порога. К тому 
же бурый медведь занесен в 
Красную книгу. Стало быть, 
косолапые — «воры в законе». 

«Как обороняюсь от 
медведя? Радио включаю на 
полную громкость, на ночь 
свет оставляю на кухне»

Каждое лето Евино и Шпаково 
прирастали «десантом» 
детворы. Сейчас жители не 
рискуют, детей не привозят. 
У Виталия Маковского двое 
детей трех и четырех лет, 
на дачу они ни ногой. Не за 
горами осень, а там и зима. 
Медведи станут еще наглее: 
меньше еды. Нужно строить 
укрепления, а пока же стражи 
участка — Леди и прожекторы. 
Лучи бьют до самой кромки 
леса ночи напролет. 

— За месяц 250 киловатт-
часов набегает, — сетует 
Виталий Маковский. 

 Владимир Артюховский — 
староста обеих деревенек. 
Застали мужчину в рабочем 
процессе, латает крышу. 
Коренной житель Евино, он 
отродясь не видел, чтобы 
медведь так открыто приходил 
к людям, волки — да. Зверь и 
ему нанес вред: поломал три 
пустых улья и разорил одну 
пчелиную семью. 

— Как обороняюсь от 
медведя? Радио включаю на 
полную громкость, на ночь 
свет оставляю на кухне. А 
сейчас такие лисички пошли, 
как их не собирать. Ходишь по 
лесу и оглядываешься. Тут и 
там на земле встречаешь его 
следы, подранную кору. 

Немногочисленные жители 
Шпаково и Евино написали 
письмо в Городокский 
райисполком. «Медвежий 
вопрос» лег на плечи недавно 
созданной комиссии по 
оказанию помощи диким 
животным. Евгений Наврозов, 
председатель комиссии, 
поясняет: 

— Три раза мы с местными 
охотниками делали шумовой 
прогон медведя. Зверь наглый: 
не боится запаха пороха, 
на лай собак не реагирует. 
Мы отправили письмо в 
Минприроды — мол, медведи 
тревожат местных жителей, 
попросили временную 
квоту на уничтожение 
нескольких особей или хотя 
бы разрешение на отстрел 
одной особи. В Витебской 
области такой прецедент был в 
прошлом году. 

Ответ из Минприроды не 
заставил себя долго ждать... 

Илья КРАСОВСКИЙ
“СБ - Беларусь Сегодня”

Полностью тут: 
https://www.sb.by

На деревни Городокского района нападают медведи, 
и по закону с этим ничего нельзя поделать.

МЕДВЕДИ НАПАДАЮТ 
ВСЁ ЧАЩЕ

«Вите бскоб лимущес тво» 
выставило на аукцион 15 
августа незавершенное 
не законсервированное 
капитальное строение 
Городокского колледжа с 
понижением начальной цены 
продажи до 80% включительно. 
Следующий шаг — одна базовая 
величина.  

Данный аукционный объект 
не зарегистрирован в Едином 
государственном регистре 
недвижимого имущества, 
прав на него, сделок с ним 
и расположен в г. Городок 
по ул. Баграмяна, 42/1. 15 
августа должен состоится 
четвертый по счету аукцион, на 
котором первоначальная цена 
уменьшена до 80% и составляет 
92 544,59 рублей, а сумма 
задатка — 18 508,00 рублей.

Предлагаемое здание 
является довоенным корпусом, 
в котором первоначально 
располагался Городокский 
сельхозтехникум. В 2014 году 
началась его реконструкция, 
которая так и не завершилась. А 
после объединения техникума 
с профтехколледжем стал 
вопрос об отсутствии ресурсов 
на завершение ремонта и 
эксплуатацию здания. 

В результате условием 
продажи недвижимого иму-
щества является возмещение 
балансодержателю — 
Городокскому государст-
венному аграрно-техническому 
колледжу расходов, связанных 
с подготовкой имущества к 
продаже в сумме 1 901,24 рубля. 
Само же здание продается 
с подвалом, пристройкой, 
тепловой сетью, площадкой, 
дорожкой — двухэтажное 
кирпичное, общей площадью 
2091,7 кв.м, фундамент 
бутобетонный, перекрытие 
бетон, дерево, крыша 
металлическая черепица. 
Общая площадь 2091,7 м.кв. При 
этом многолетние насаждения 
отчуждаются на безвозмездной 
основе и площадь земельного 
участка 0,5089 га с арендой на 
50 лет. 

Аукцион состоится 
15 августа 2019 г. в 15 
часов в здании комитета 
«Витебскоблимущество» по 
адресу: г. Витебск, ул. Правды, 
38. Заявления на участие в 
аукционе принимаются в 
рабочие дни с 8.00 до 13.00 и с 
14.00 до 16.00, последний день 
приёма документов 09.08.2019 
до 16.00 по адресу: г. Витебск, 
ул. Правды, 38, каб. 302. 
Заключительная регистрация 
участников 15.08.2019 с 14.00 
до 15.00. К участию в торгах 
не допускаются участники, не 
прошедшие заключительную 
регистрацию.

Участник, ставший 
победителем аукциона, 
после окончания аукциона 
обязан: подписать протокол 
аукциона; не позднее 
10 рабочих дней после 
утверждения в установленном 
порядке протокола аукциона 
возместить затраты на 
организацию и проведение 
аукциона, включая расходы, 
связанные с изготовлением и 
предоставлением участникам 
документации, необходимой 
для его проведения, расходы, 
связанные с формированием 
земельного участка и 
изменением земельного 
участка в результате 
такого формирования, с 
государственной регистрацией 
в отношении этого участка; не 
позднее 12 рабочих дней со дня 
утверждения в установленном 
порядке протокола аукциона 
заключить договор купли-
продажи недвижимости и 
договор аренды земельного 
участка.

Отметим, что продажа 
данного здания велась с 
начала 2018 года и про это 
информировала газета 
«Витебские вести». И никаких 
условий по использованию 
приобретенного здания в 
условиях аукциона почему-то 
нет.

Л. Антонов
По информации: 

http://ngi.gki.gov.by

Довоенное здание Городокского государственного 
аграрно-технического колледжа скоро будут 
продавать наверное за одну базовую величину.

НЕ МОГУТ 
ПРОДАТЬ СТАРОЕ 

ЗДАНИЕ КОЛЛЕДЖА

Когда спасатели прибыли 
к месту вызова, дом и рядом 
стоящая хозяйственная 
постройка были уже полностью 
охвачены огнем, частично 
обрушилась кровля дома. 

Когда вспыхнул огонь внутри 
находился 58-летний хозяин 
жилища и его 36-летний сын. 
Сын хозяина дома смог покинуть 
жилище самостоятельно, до 
прибытия подразделений 
МЧС. В условиях сильного 
задымления и разгорающегося 
огня, помочь отцу он не смог. 

В ходе тушения пожара 
работники МЧС в комнате, на 
полу, обнаружили труп хозяина 
дома. 

В результате пожара 
огнем уничтожена кровля 
и потолочное перекрытие 
жилого дома, поврежден рядом 
стоящий сарай. 

Причина пожара 
устанавливается. Рассматри-
вается версия — неосторожное 
обращение с огнем при 
курении. 

 Т. Гаражанка

20 июля в 1 час 29 минут в службу спасения «101» 
поступило сообщение о пожаре дома в горпоселке 
Езерище Городокского района.  

ПОГИБ 
ХОЗЯИН ЖИЛИЩА

кіраўніцтва Максімаўскага 
псіханеўралагічнага дома-
інтэрната, якое давала запыт на 
закрыццё трох вакансій яшчэ 
напачатку кастрычніка 2018 
года. Тады ім быў патрэбен 
інструктар па лячэбнай 
фізкультуры на чвэрць стаўкі, 
псіхолаг на паўстаўкі і лекар 
на стаўку. Як зараз з вольнымі 
вакансіямі, як кажуць — у 
Максімаўцы, — невядома.

Сярод арганізацый 
раёна, якім патрэбна шмат 
працаўнікоў трывала першыя 
месцы занялі бюджэтныя 
арганізацыі. Самая вялікая 
колькасць прапаноў з 
самымі маленькім заробкамі 
прапануецца аддзелам 
ідэалагічнай работы, 
культуры і па справах моладзі 
Гарадоцкага райвыканкаму 
— 25 месцаў на чвэрць, 
паў і цэлую стаўку ў розных 
установах культуры. І заробкі 

адпаведна ад 82,5 рубля да ... 
390 рублёў.

Амаль такая жа колькасць 
вакансій і ў аддзеле па адукацыі 
Гарадоцкага райвыканкаму 
і яго структурных 
падраздзяленняў — 24. І 
заробкі там прапануюцца 
таксама невысокія — амаль 
па ўсіх вакансіях ніжэй 400 
рублёў.

За гэтымі двума лідэрамі 
прапаноў на трэццім 
месцы УП «Паўночны», дзе 
патрабуюца працоўныя па 17 
відах прафесій з заробкамі 
пераважна ў 350-450 рублёў. 
І толькі для загадчыцы і 
начальніка падраздзялення 
прапануюцца заробкі ў 
памеры 650-700 рублёў.

З гэтай інфармацыі вынікае, 
што ў Гарадоцкім раёне НЯМА 
ніводнай вакансіі па «пяццот» 
даляраў таго міфічнага 
сярэдняга заробка пра які ўжо 
дзесяцігоддзе распавядае наш 
«правадыр».

Л. Антонаў
Інфармацыя паводле: 

http://gsz.gov.by
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АДЗІНЫ ПАЛІТЫК

(працяг на стр. 3)

ПАЛІТАЛОГІЯ

Актуальнасць публічных развагаў адзінага палітыка 
(АП) на тэму незалежнасці і суверэнітэту расце 
літаральна на вачах. Калі ў тэксце выступлення 
на ўрачыстым сходзе 2 ліпеня 2018 года слова 
«незалежнасць» згадвалася 9 разоў, то праз год — 16! 

Свет відавочна не становіцца 
больш бяспечным. Але адкуль 
варта чакаць чарговую 
пагрозу? Некалькі разоў 
уважліва перачытваю тэкст. 
Пагрозы, як вядома, дзеляцца 
на знешнія і ўнутраныя. Пра 
знешнія сказана неяк няпэўна. 
Цытую: «За чвэрць стагоддзя 
сваёй незалежнасці ва ўмовах 
магутнага палітычнага, 
інфармацыйнага, эканамічнага 
ціску (памятаеце, гэта зусім 
нядаўна было) нам удалося 
абараніць суверэнітэт, 
захаваць мір і парадак у 
краіне, — гэта стала нашай 
з вамі агульнай перамогай 
у найноўшай гісторыі. 
Перамогай без вайны, што 
вельмі важна».

Не ведаю, як для чытачоў, 
але асабіста для мяне 
ў прыведзенай цытаце 
ключавым стаў дзеяслоў 
«было». Я як яго пабачыў — так 
ад сэрца адлягло. Падумаць 
толькі, чвэрць стагоддзя 
трымацца адначасова пад 
уздзеяннем трох прэсаў: 
палітычнага, інфармацыйнага 
і эканамічнага! Аднак мы 
выстаялі! Усе гэтыя жахі з 
кашмарнай цяпершчыны 

засталіся ў мінулым. Адразу і 
не згадаеш, якому яшчэ народу 
давялося перажыць такое.

Аднак не варта расслабляцца. 
Перамога над знешнім, так 
да канца і не апазнаным 
праціўнікам, не вызваляе нас 
ад абавязку «сачыць за тым, 
што адбываецца ў краіне». 

Але беларусам пашанцавала. 
Нездарма ж будаўніцтва 
беларускай дзяржаўнасці 
пачалося з узвядзення ўладнай 
вертыкалі. З яе вяршыні 
і атрымалася заўважыць 
«некалькі тэмаў, якія бурна 
абмяркоўваюцца». І дзе б вы 
думалі? Ну, вядома, у інтэрнэце 
— у нашай вялікай «сметніцы».

Дазволю сабе яшчэ адну 
цытату: «І вось я апошнім часам 
заўважыў некалькі тэмаў, якія 
бурна абмяркоўваюцца. І яны, 
канешне ж, тычацца перш за 
ўсё вас. Не сялян, не працоўных, 
не лекараў, настаўнікаў, нашай 
інтэлігенцыі, якія працуюць 
кожны дзень. Нас — эліты, якая 
кіруе дзяржавай. Разгарнулася 
бурная палеміка: як будзем 
служыць у войску? Чытай — як 
будзем абараняць сваю зямлю, 
сваю Айчыну?»

Мяркую, з першага разу не 

кожны зможа зразумець сэнс 
цытаты. Яе аўтар падзяліў 
беларусаў на тых, «якія 
працуюць кожны дзень», і «нас 
— эліты, якая кіруе дзяржавай». 
Нічога арыгінальнага ў гэтым 
няма. Шматлікія тэорыі элітаў 
займаюць далёка не апошняе 
месца ў гуманітарных навуках.

Але чаму пытанні «як будзем 
служыць у войску?» і «як будзем 
абараняць сваю зямлю?» 
датычацца, перш за ўсё, «вас», 
г. зн. «нас — эліты»? Ці азначае 
гэта, што служыць у войску 
будуць выключна прадстаўнікі 
«вас-нас-эліты», ці гаворка 
ідзе толькі пра тое, як будуць 
служыць тыя, «якія працуюць 
кожны дзень»?

Тут ёсць над чым паламаць 
галаву. Свой жа варыянт адказу 
я прапаную ў канцы гэтай 
«Азбукі паліталогіі».

«Вас-нас-эліта»
Падчас разграбання 

«сметніцы» АП зрабіў адкрыццё 
ў сацыялогіі. Ці зможа яно 
прэтэндаваць на ролю 
аналага жамчужнага зерня 
з байкі Крылова — пакажа 
час. У цяперашні ж момант 
даводзіцца канстатаваць, 
што з адзінага і згуртаванага 
беларускага грамадства 
ўпершыню атрымалася 
вылучыць асобную групу, 
што супрацьпастаўляе сябе 
грамадству. Імя гэтай групы 
— «тыя, хто падпісаўся ў 
інтэрнэце».

Удзельнікі групы, якая 
яшчэ не паспела выразна 
сфарміравацца, ужо 
адзначыліся некалькімі 
дзеяннямі. У прыватнасці, 
патапталі ўздоўж і папярок 
«беднага Раўкова» (міністра 
абароны), уся віна якога 
палягала толькі ў тым, што ён 
не тое прапанаваў на разгляд 
парламента.

Важнае тлумачэнне: «тыя, хто 
падпісаўся ў інтэрнэце», да нас 
не з Марса прыляцелі і не былі 
таемна закінутыя з радзімы 
вынаходнікаў сусветнага 
павуціння (ЗША). З вяршыні 
ўладнай вертыкалі ўдалося 
разгледзець, што касцяк 

«падпісантаў» складаюць 
тыя, «хто, перш за ўсё, 
турбаваўся пра суверэнітэт 
і незалежнасць». Але адна 
справа — дбаць з дапамогай 
падпісвання (ад жадаючых тут 
не адбіцца), і зусім іншае — 
выконваць свой патрыятычны 
абавязак.

«Суверэнітэт і незалежнасць 
— гэта самыя дарагія 
рэчы». АП пра гэта не 
стамляецца паўтараць. Што 
ж нам прапануюць «тыя, хто 
падпісваецца»? Іх прапановы 
зводзяцца да своеасаблівага 
падзелу працы. Прыводжу 
яго ў выкладанні АП: «Адны — 
рабочыя і сяляне, як звычайна, 
у каго наогул жа ўлады няма, — 
яны будуць абараняць нас, мы 
ім дадзім стрэльбы, і хай там 
паміраюць, абараняючы нас. А 
мы, вядома, за мяжой ці яшчэ 
дзесьці будзем атрымліваць 
адукацыю і будзем выбіраць, 
дзе нам жыць і працаваць, 
але абараняць мы не будзем, 
ваяваць мы не будзем».

У прыведзенай цытаце тых, 
хто хаваецца за займеннікамі 
«нас», «нам» і «мы», не варта 
блытаць з «вас-нас-элітамі», 
нягледзячы на тое, што АП 
надзяліў усю гэтую кампанію 
правам раздаваць стрэльбы. 
Мяркую, з нагоды раздачы 
стрэльбаў АП пагарачыўся. Тым 
не менш, ідэю наконт падзелу 
працы ён перадаў правільна…

Дзвюм волям у адным 
бярлогу не ўжыцца

Які ж з неаднаразова 
апрабаваных у гісторыі 
варыянтаў прапануе сёння АП? 
Старажытнагрэчаскі варыянт 
адпадае адразу. Ён патрабуе 
дэмакратыі. Айчынны вопыт 
падліку галасоў такой форме 
палітычнага ладу наўрад 
ці б паспрыяў. Да таго ж у 
Афінах класічнага перыяду 
(V стагоддзе да нашай эры) 
большасць службовых асоб і 
чальцы калегіяльных органаў 
кіравання выбіраліся паводле 
лёсавання.

Старажытныя грэкі лічылі, 
што такім чынам выяўляецца 
воля багоў. Але так званая 

«моцная дзяржава» ў Беларусі 
ёсць механізм рэалізацыі волі 
аднаго канкрэтнага чалавека. 
Дзвюм волям, падобна двум 
мядзведзям у адным бярлогу, 
не ўжыцца. Любая няпэўнасць, 
непазбежная пры лёсаванні, 
разбурыць стабільнасць. 
Да такой жа жалю вартай 
сітуацыі прывядуць і выбары, 
калі іх вынікі не будуць 
прадказальныя. Таму выбары 
ў Беларусі — гэта іспыт. Яго 
здае ўладная вертыкаль 
камісіі, уладнай вертыкаллю і 
сфарміраванай.

Пра пагрозу нявызначанасці, 
якую спараджаюць «тыя, хто 
падпісваўся ў інтэрнэце», і 
папярэджваў АП 2 ліпеня на 
ўрачыстым сходзе да Дня 
Незалежнасці. Але панікаваць 
не трэба. І тым, «якія працуюць 
кожны дзень», і шчасліўчыкам 
з ліку «вас-нас-эліты» АП 
даходліва растлумачыў: 
«Гэта мая праблема. Я яе буду 
вырашаць. Я апошнім часам 
крыху адцягнуўся ад звычайных 
спраў (ведаеце чаму, уся краіна 
гэтай падзеяй жыла, я таксама 
быў недалёка)»…

* * *
Час падвесці рысу. І ў XXI 

стагоддзі неабходнасць 
абараняць дзяржаўную 
незалежнасць і суверэнітэт 
ніхто не адмяняў. Але адкуль 
сёння зыходзяць пагрозы? Ад 
правільнага адказу на гэтае 
пытанне залежыць многае, калі 
не ўсё.

АП, што разважае катэгорыямі 
мінулага, спрабуе паставіць 
пад ружжо ўсё мужчынскае 
насельніцтва краіны. Гэтым жа 
шляхам імкнуліся ісці бацькі-
заснавальнікі СССР. Вынік 
вядомы. Самая шматлікая армія 
ў свеце практычна без адзінага 
стрэлу капітулявала перад 
масавым жаданнем «чалавека 
савецкага» спажываць. 
Крылатым і іншым ракетам не 
было чаго супрацьпаставіць 
супермаркетам і 
Макдональдсам.

(скарочана)
Сяргей Нікалюк

“Новы Час”

«ТЫЯ, ХТО ПАДПІСВАЕЦЦА Ў ІНТЭРНЭЦЕ»

Адмова ад сьвяткаваньня 
юбілею выглядае вельмі дзіўна, 
асабліва на тле ідэалягічнага 
міту, які шмат гадоў улады 
навязваюць грамадзтву і 
паводле якога сапраўдным 
пачаткам беларускай гісторыі 
абвяшчаецца 1994 год. Гэтая ідэя 
закладзеная ў Музэі сучаснай 
беларускай дзяржаўнасьці. 
На сайце газэты «Беларусь 
сегодня» ёсьць рубрыка 
«25.by Чвэрць стагодзьдзя 
беларускай дзяржаўнасьці». 
Сам Лукашэнка шмат разоў 
апавядаў, як ён уратаваў 
Беларусь, якая нібыта гібела на 
пачатку 1990-х гадоў.

Для падтрыманьня гэтага 
міту штучна прыніжаюцца 
іншыя знакавыя падзеі 
багатай беларускай гісторыі. 

Улады нават змазалі, 
рэдукавалі, спусьцілі 
на тармазах маштабнае 
сьвяткаваньне 100-годзьдзя 
БССР. Паціху абясцэньваюцца 
нацыянальныя героі. Дайшло і 
да Кастуся Каліноўскага, якога 
дзяржаўныя мэдыі пачалі 
называць польскім дзеячом. 
І ўсё гэта дзеля таго, каб 
расчысьціць глебу для іншага 
героя, якому не патрэбныя 
канкурэнты.

Таму здавалася, што ў ліпені 
краіну чакае ўсенароднае 
сьвята. 25 год кіраваньня, 
чвэрць стагодзьдзя. Наступны 
юбілей будзе празь пяць гадоў. 
Ніхто ня ведае, што можа 
адбыцца за гэты час. Таму цяпер 
самы раз было сьвяткаваць.

І на пачатку году ўлады 

распачалі адпаведную 
палітычную кампанію. Вось 
у газэце «Беларусь сегодня» 
зьявілася ўзгаданая вышэй 
рубрыка, дзе друкаваліся на 
дзьвюх палосах матэрыялы, 
прысьвечаныя «слаўным» 25 
гадам. Аналягічныя праекты 
пачалі рэалізоўвацца на 
тэлеканалах.

Аднак праз пэўны час 
гэтую кампанію спынілі. І сам 
юбілей прайшоў практычна 
не заўважаны дзяржаўнымі 
мэдыямі. Калі б не незалежныя 
СМІ, то грамадзтва б увогуле 
прапусьціла гэтую дату.

Чаму Лукашэнка не захацеў 
наладзіць сабе яшчэ адно 
сьвята? На мой погляд, існуюць 
некалькі прычын такога 
рашэньня.

Найперш, варта адзначыць, 
што кіраўнік Беларусі вельмі 
асьцярожна ставіцца да свайго 
культу. У яго пакуль хапае 
здаровага сэнсу не чапляць 
на сябе ордэны і мэдалі, не 
будаваць помнікаў, ня ўпісваць 

сваё імя ў Канстытуцыю, як гэта 
робяць дыктатары ў некаторых 
усходніх краінах.

Мяркую, Лукашэнка добра 
памятае сумны досьвед 
Леаніда Брэжнева, які любіў 
чапляць на сябе іканастас з 
ордэнаў, урачыста сьвяткаваць 
розныя юбілеі. Ужо зусім 
нямогламу генсеку, які зь 
цяжкасьцю мог гаварыць, 
савецкія мэдыі нястрымна 
пяялі хвалу, называлі яго 
«выбітным дзяржаўным 
дзеячам». Кантраст паміж 
тым, што народ бачыў па ТБ, і 
прапагандай быў такі вялізны, 
што людзі пляваліся і расказвалі 
анэкдоты.

А галоўная прычына ў тым, што 
няма чым хваліцца. Пяцігадовы 
плян правалены. У большасьці 
грамадзтва ёсьць вялікае 
расчараваньне, псыхалягічнае 
адчуваньне тупіку, 
безнадзейнасьці, адсутнасьці 
пэрспэктыў. Давер да ўлады 
і, у прыватнасьці, да самога 
Лукашэнкі моцна ўпаў. Мабыць, 

ён ведае вынікі сацыялягічных 
дасьледаваньняў, таму ня 
мае ніякіх ілюзій наконт 
сваёй папулярнасьці. 11 
чэрвеня, выступаючы перад 
чыноўнікамі, ён заявіў: «І я 
разумею, і вы разумееце, 
што ўжо не памірае народ ад 
любові да нас». Таму на гэтым 
тле Лукашэнка разважліва 
вырашыў, што ня варта лішні 
раз нагадваць народу пра тое, 
як доўга ён кіруе краінай, каб 
не раздражняць людзей.

Думаю, адыгралі пэўную 
ролю ўкраінскія выбары 
(прэзыдэнцкія і парлямэнцкія). 
Беларусы нечакана вельмі 
моцна ў іх заангажаваліся. 
Паводле маіх уласных 
назіраньняў, далёкія звычайна 
ад палітыкі людзі раптам пачалі 
азартна заўзець за ўкраінскіх 
палітыкаў. Украінскія выбары 
палітызавалі беларусаў. 
Беларускае грамадзтва ўразіў 
той энтузіязм, зь якім суседзі 
выбралі Ўладзіміра Зяленскага 

Ці заўважыла палітызаваная публіка дзіўны 
парадокс: 25-годзьдзе кіраваньня Аляксандра 
Лукашэнкі адзначылі толькі недзяржаўныя мэдыі? 
На афіцыйным узроўні, у дзяржаўных СМІ гэтая 
дата практычна ніяк ня ўзгадвалася, ня кажучы 
ўжо пра тое, каб урачыста яе сьвяткаваць.

ЧАМУ ЛУКАШЭНКА НЕ СЬВЯТКАВАЎ СВАЁ 25-ГОДЗЬДЗЕ?
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РЫНАК ПРАЦЫ

— Во-первых, наша экономика 
пусть медленно, но растет. Поэтому 
неудивительно, что появляются 
новые вакансии, — говорит Катерина 
Борнукова, академический директор 
исследовательского центра BEROC. 
— Во-вторых, параллельно стареет 
население, и количество претендентов 
на эти свободные места уменьшается. А 
в-третьих, нельзя списывать со счетов 
то, что набор вакансий в этой базе 
все равно довольно специфический. 
В большинстве случаев это 
низкоквалифицированный труд.

В базе и правда много предложений 
о работе, которые не требуют каких-то 
особенных навыков. В пятерке самых 
востребованных — водители (4,5 тысячи 
вакансий), продавцы (2,4 тысячи), 
подсобные рабочие (2,3 тысячи). Хватает 
предложений для уборщиков (1,8 тысяч), 
грузчиков (1,1 тысячи), кладовщиков 
(400). Вдобавок многие из них — на 0,5 
ставки или меньше, а больше половины 
предлагают зарплату до 500 рублей. Так 
что найти хорошее место через базу 
вакансий не так уж и просто (хотя бывают 
исключения).

Число вакансий 12 июля превысило 
отметку в 94 тысячи

— С другой стороны, это означает, 
что есть проблема заполнения таких 
вакансий. Значит, на рынке есть более 
выгодные предложения, а вакансии 
с неполной занятостью или низкими 
зарплатами закрыть достаточно 
сложно. Это как раз свидетельствует о 
том, что есть лучшие альтернативы, — 
комментирует Катерина Борнукова.

Вместе с тем в Беларуси растет не 
только количество вакансий, но и 
количество уволенных. Вот уже седьмой 
месяц подряд работу теряет больше 
людей, чем находит. Может быть, отсюда 
и берутся эти свободные места?

— Рост количества уволенных — это 
скорее какие-то сезонные явления и 
влияние долгосрочных параметров 

вроде старения населения и выхода на 
пенсию большего числа людей. Судя по 
тому, что вакансии достаточно сильно 
сконцентрированы в определенных 
профессиях, они вряд ли связаны с 
увольнениями, — считает Катерина 
Борнукова.

При этом отдельную тревогу у 
специалистов вызывает то, что в пятерке 
самых востребованных специальностей 
уже который месяц оказываются врачи 
(3,4 тысячи вакансий) и медсестры (3,3 
тысячи).

— Медицинских профессионалов 
не хватает в силу того, что их уровень 
зарплат у нас в стране достаточно 
низкий. Это достаточно долгосрочный 
тренд, который прерывался только 
во время кризиса, когда у людей с 
медицинскими дипломами не было 
альтернативных мест для занятости, 
— говорит Катерина Борнукова. 
— Безусловно, есть факты отъезда 
медработников за границу: в Россию, 
где признаются белорусские дипломы и 
не требуется никаких дополнительных 
документов, в ту же Литву, где с радостью 
ждут наших медицинских специалистов, 
особенно младших. На самом деле 
проблема с маленькими зарплатами в 
медицине проявляется еще на стадии 
выбора профессии. Молодежь видит 
зарплату айтишника и зарплату врача 
и делает достаточно очевидный выбор. 
Получается, что в итоге в медицинскую 
профессию идут только те, кто 
действительно ей предан и хочет спасать 
жизни людей, а таких не так уж и много.

Власти ранее неоднократно 
поднимали вопрос трудовой миграции 
белорусов. К примеру, чтобы удержать 
уезжающих на заработки медиков, 
планируют подготовить постановление, 
по которому можно будет доплачивать 
отдельным специалистам, работающим 
в медицине, за специфику труда.

Анна Рыбчинская
FINANCE.TUT.BY

Количество вакансий в республиканской базе бьет рекорды 
каждый день. Если в начале этой недели их было чуть больше 
93 тысяч, то 12 июля их число превысило отметку в 94 тысячи. 
При этом в начале июня в базе числилось чуть меньше 90 
тысяч вакансий, а в начале мая — чуть больше 80 тысяч. Откуда 
эти вакансии берутся? FINANCE.TUT.BY адресовал вопрос 
эксперту.

РЕКОРД ЗА РЕКОРДОМ

Странное общение произошло в 
Ветковском районе между местными 
жителями и главой Беларуси. Как 
сообщает БЕЛТА, возле городского 
бассейна райцентра Александра 
Лукашенко ожидали местные жители. 
Если верить агентству, в толпе 
раздавались голоса: «Мы вас любим, 
ценим, уважаем, Александр Григорьевич! 

Приезжайте к нам почаще!»
Журналисты потом поинтересовались 

у мужчины, который принимал 
активное участие в разговоре: «Почему 
не спрашивали о проблемах, не 
жаловались?»

– А на что мы можем жаловаться, 
если все хорошо? Пенсия, зарплата 
вовремя, в магазинах все есть. Люди на 

дачах работают, – пояснил Александр, 
пенсионер, коренной житель Ветки. – Кто 
хочет работать, тот работает, получает 
деньги и наслаждается жизнью.

Привело БЕЛТА и слова работницы 
местного лесхоза Тамара Убоженко: 
«У нас Ветка, казалось бы, - такой 
маленький городок, а как замечательно. 
Только развивайся и живи».

Отметим, что в декабре 2018 года 
средняя зарплата в Ветковском районе 
была одной из самых низких в стране – 

Жители Ветки — Лукашенко: «А на что мы можем жаловаться, 
если все хорошо?»

713 рублей.
Осенью прошлого года Виктор 

Евмененко, магистр экономических 
наук, секретарь Беларуского 
евроатлантического клуба писал на Be-
larus Security Blog: демографическая 
ситуация в Ветковском районе весьма 
печальная, район является глубоко 
дотационным, частично люди ездят на 
заработки в Россию, частично в Гомель 
– в 15 км от райцентра.

https://gazetaby.com

СТРАННОЕ ОБЩЕНИЕ В ВЕТКЕ

Пучок зелени подорожал в 2,5 
раза

Больше всего, судя по чекам, за три 
года подорожали молочные продукты 
и мясо. К примеру, 200-граммовый 
пакет сметаны одной и той же марки 
за это время мало того, что стал на 
55% дороже, так и платим мы теперь 
уже за другой продукт. В июле 2016-го 
жирность этой сметаны была 28%, а в 
июле этого года – 25%.

Так изменились цены на некоторые товары в барановичских магазинах

Или, например, твердый сыр. В 2016 
году он продавался в фасовке по 210 
граммов, а сейчас – 200 граммов. 
Казалось бы, каких-то 10 граммов. 
Но разница в цене на кило почти 75 
копеек.

Но далеко не все продукты 
подорожали. К примеру, цена на 
сахар-песок, наоборот, снизилась. 
И даже без скидок он сегодня стоит 
пусть немного, но дешевле, чем три 
года назад.

Подросшие за три года цены 
в магазинах не идут ни в какое 
сравнение с ростом цен на овощи и 
фрукты на рынках.

Обычный пучок зелени, который 
в июле 2016-го можно было купить 

Сметана подорожала на 55%. Сравнивать барановичский In-
tex-press решил не по средним ценам, которые ежемесячно 
приводит Белстат, а по чекам из местных магазинов. Для 
чистоты сравнения брали одни и те же товары в одних и тех же 
магазинах.

за 20–30 копеек, подорожал за это 
время в 2,5 раза! А по той цене, что три 
года назад продавали самые дорогие 
помидоры, сегодня продают самый 
дешевый неликвид.

Зато цена на огурцы мало 
изменилась: в июле 2016-го за кило 
просили от 60 копеек до 1 рубля, 
сейчас – от 60 копеек до 2 рублей.

Без хлеба с батоном
После деноминации цены 

в Беларуси, по информации 
официальной статистики, выросли в 
целом примерно на 17%. Но, считая 
инфляцию по стране, Белстат берет 
данные по сотням видов товаров. 
Одни могут дорожать в несколько раз, 
а другие дешеветь.

Потребитель же, как правило, 
покупает намного меньше товаров. 
Соответственно, его персональная 
инфляция может отличаться от 
официальной.

Если в июле 2016 года на 10 рублей 
мы могли купить курицу, пакет молока 
и хлеб с батоном, то в июле этого года 
этой суммы хватит только на курицу и 
молоко.

https://gazetaby.com

СРАВНЕНИЕ ПО ЧЕКАМ
ЦЭНЫ

новым прэзыдэнтам, пракаціўшы старых 
палітыкаў, у тым ліку дзейнага на той час 
кіраўніка дзяржавы Пятра Парашэнку. 
Аказваецца, так можна! Вялікі спадзеў 
на новых людзей у кіраўніцтве захапіў 
і беларусаў. Невыпадкова беларускія 
тэлеканалы старанна пераконваюць, 
што, маўляў, чым больш дэмакратыі ва 
Ўкраіне, тым горш украінцы жывуць. Тым 
ня менш Лукашэнка, мусіць, вырашыў, 
што на гэтай хвалі нагадваць пра свае 
нязьменныя 25 гадоў будзе недарэчы.

АДЗІНЫ ПАЛІТЫК
І апошні чыньнік — адносіны з Расеяй. 

Тут таксама няма чым хваліцца. Магчыма, 
надыходзіць самы цяжкі пэрыяд 
беларуска-расейскіх дачыненьняў. 
Верагодна, сам Лукашэнка ведае нешта 
такое, чаго ня ведаем мы. І гэтая праўда 
вельмі непрыемная. Кіраўнік Беларусі 
страчвае вобраз адзінага і нязьменнага 
чалавека, які можа дамовіцца з Крамлём 
пра расейскія датацыі. Таму цяпер — не 
да сьвята.

Валер Карбалевіч
https://www.svaboda.org


